
حدود یک هفته از برگزاری چهل و سومین جشنواره فیلم فجر 
گذشته اما بحث ها و حاشیه ها درباره داوری بخش مسابقه همچنان 
ادامه دارد. در این راستا کمال تبریزی یکی از اعضاء هیات داوری 
برای پاســخ به پرســش هایی درباره چگونگی داوری فیلم ها در 
جشنواره فجر امسال، درباره بعضی حاشیه ها و شایعه ها صحبت 

کرد که بخشی از آن را در ادامه می خوانید.
چند روز از جشنواره فیلم فجر سپری شده و اظهارنظرها 
درباره داوری همچنان ادامه دارد. البته گفته می شد قرار 
است هیأت داوران یک نشست خبری داشته باشد که به 

نظر می رسد منتفی شده است!
بله، این نشست خبری لغو شــد. در این مدت بعضی از اعضای 
هیأت داوران برای اظهارنظر تحت فشــار بودند و قرار بود کسی 
هم صحبت نکند تا اولا تب و تاب جشــنواره و حاشیه های آن کم 
شــود و بعد با عبور از اظهارنظرها در یک نشســت خبری درباره 
داوری صحبت کنیم؛ اما انگار از آقای درســتکار با توجه به سابقه 
رسانه ای شــان انتظار می رفت که حتما اظهارنظر کند و ایشــان 
مصاحبه هایی داشــتند و نکاتی را مطرح کردنــد که طبق تاکید 
خودشان بر مبنای دیدگاه های شــخصی بوده است؛ بنابراین من 
هم قبل از اینکه وارد صحبت های اصلی داوری شوم، تاکید می کنم 
صرفاً نظرات شــخصی خود را به عنوان یک عضــو هیأت داوران 
جشــنواره بیان می کنم که لزوماً به معنی نظر بقیه داوران نیست 
اما به این معنا هم نیست که آنها در مخالفت کامل با صحبت های 

من باشند.
چه شد داوری جشنواره امســال را که می توان آن را 
یکی از پرحاشیه ترین داوری های تاریخ جشنواره دانست، 

حضور پیدا کردید. 
مســئولیت داوری را پذیرفتم چون این اولین دوره جشنواره 
پس از یکســری اتفاق های ناگوار )به زعم من( است که منجر به 
افول جشنواره شده بود. به نظرم این احساس به وجود آمده بود که 
می توان جشنواره ای را برگزار کرد که شبیه دوره های قدیمی آن 

باشد؛ ضمن آنکه تلاش آقای شاهسواری در پذیرش این همراهی 
موثر بود و فکر می کنم خیلی های دیگر هم این حس را داشتند که 
کمک کنیم تا جشنواره ای برگزار شود که آن شور و اشتیاق و تمایل 
به دیدن فیلم ها و صحبت کردن درباره آن ها زنده شود. در این بین، 

بخش ویژه جشنواره اتفاقی خوب و تعیین کننده بود.
 ولی همین بخش ویژه بخاطر نمایش ندادن فیلم »قاتل و 

وحشی« به امتیازی منفی بدل شد.
متاسفانه این مســئله یک دلیل بیرونی داشت و فشار از بیرون 
به جشنواره و سازمان ســینمایی باعث شد امکان پخش »قاتل و 
وحشی« فراهم نشود. امیدوارم با رایزنی های بعدی بالاخره این فیلم 
نمایش داده شود و امید هم دارم که این اتفاق بیفتد. در این مسیر 
باید آیین نامه ها را تغییر دهیم تا در حوزه جشنواره فضا بازتر شود. 
تقاضای آقای نعمت الله )کارگردان( این بود که فقط در یک سئانس 
محدود فیلم »قاتل و وحشی« نمایش داده شود و واقعا نمایش آن 
بلااشکال بود اما بخاطر یکسری حرکت ها این اتفاق نیفتاد و مانع 
ایجاد شــد اما الان همه فکر می کنند که ای کاش فیلم را پخش 
کرده بودند چون هیچ اتفاقی نمی افتاد؛ همانطور که »پیر پسر« و 
»غریزه« را هم دیدیم و با وجود نگرانی هایی که برای اکران »پیر 
پسر« وجود داشت، خوشبختانه دیدیم که همه با هر نوع تفکری 

از فیلم تعریف کردند.
برخی معتقدند که این هیأت داوری جســارت انتخاب 

نداشته است. 
برای پاسخ به این سوال به چند نکته اشاره می کنم. اول اینکه 
فیلم »سونســوز« که آن را در روزهای اول داوری دیدیم بســیار 
دلنشین بود و همه نسبت به آن حس خوبی داشتیم. شاید اگر وارد 
جزئیات فیلم شویم به لحاظ حرفه ای نکاتی قابل بحث باشد اما به 
طور کلی فیلم یک ترکیب درست و روان داشت. این فیلم فقط در 
بخش کارگردانی کاندیدا شد چون در این بخش قدرت کافی داشت 
و مثلا در بخش فیلمنامه به نظرم بداهــه  نقش پررنگ تری را ایفا 
می کرد. )تاکید می کنم این  نظر شخصی من است( ولی با این حال 

جایزه ویژه هیأت داوران را گرفت که جایزه کمی هم نیست و جزو 
جوایز مهم جشنواره ها محسوب می شود. این فیلم حس درستی 
به ما منتقل کرد و داوران متفق القــول بودند که این جایزه ویژه را 
برای »سونسوز« در نظر بگیریم، اما مجموعِ تاثیری که فیلم های 
دیگر روی داورها گذاشتند به این شکل نبود، پس طبیعی است به 
سمتی نرویم که همه جوایز یا اغلب جوایز مهم را به یک فیلم بدهیم 
در حالی که با قاطعیت می گویم اگر »پیر پسر« وارد بخش مسابقه 
شده بود با همین هیأت داوری تمام جوایز مهم متعلق به »پیر پسر« 
بود. بنابراین نباید گفت که هیأت داوری جسارت نداشت بلکه باید 
گفت فیلمی وجود نداشت که داورها بخواهند جسارت نشان دهند 

واغلب جایزه های مهم را به یک فیلم بدهند. 
به نظر می رسد در هیأت داوری نوعی توازن برای رأی 
نهایی وجود داشته تا هم آثار پیشکسوتان سینما جایزه 

بگیرند و هم جوان ترها!
نه واقعاً چنین تفکیکی در داوری نداشتیم. ما تقریبا تا آخرین 
روز سر تمام جایزه ها اختلاف نظر و بحث داشتیم ولی سعی کردیم 

آراء را تجمیع کنیم و به اقناع برسیم. 
ماجرای دعوا و قهر شما از هیأت داوری چه بود؟ 

)با خنده( من نه اهل قهر هستم و نه دعوا، اما اصل ماجرا بخاطر 
یک ترس و نگرانی بود و اگر بخواهم راحت بگویم، واقعیت این است 
که برای من حســی به وجود آمد که انگار جلسات هیأت داوری 
شُنود می شوند و امکان درز اطلاعات وجود دارد. این حس باعث شد 
نامزدها برای احتیاط، زودتر اعلام نشود که برای فیلم های روز آخر 
هم بهتر بود. بعد از آن ما شرایطی را ایجاد کردیم که در رأی گیری 
برای تعیین نامزدها خیلی متکی به صدا نباشیم و بیشتر با ایما و 
اشاره کار را پیش بردیم. من نگران شــدم که نکند آراء، نظرات و 
بحث های ما مخفی نماند. من هیچ جلســه ای را ترک نکردم ولی 
نگرانی خودم را مطرح کردم و جالب بود که همان هم به شکل دعوا 
به بیرون درز کرد، البته اعتراض من باعث شد سخت گیری بیشتر و 

ورود افراد به جلسه داوری محدودتر شود./ایسنا
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